

## ВИДЫ СУБЪЕКТОВ ПРОТИВОДЕЙСТВИЯ РАССЛЕДОВАНИЮ ПРЕСТУПЛЕНИЙ И ИХ МОТИВАЦИЯ

**Максимов Александр Александрович,  
заведующий кафедрой административного,  
финансового и информационного права Северного института (филиала)  
Всероссийского государственного университета юстиции (РПА Минюста России),  
кандидат юридических наук  
*aleksandr-law@mail.ru***

В статье делается акцент на разработку и внедрение новых, более современных подходов к проблеме противодействия расследованию преступлений. На основе существующих в современной юридической науке концепций формулируются перечень видов субъектов противодействия расследованию преступлений и их общая классификация. Делается разграничение понятия противодействия расследованию преступления и сокрытия преступления.

На основе сформированного перечня субъектов предлагается их классификация на основе мотивации противодействия расследованию преступлений. Отмечается высокая роль эмоциональной стороны данной мотивации.

**Ключевые слова:** расследование преступлений, противодействие расследованию преступлений, сокрытие преступления, субъекты противодействия расследованию преступлений, мотив противодействия расследованию преступлений.

### TYPES AND MOTIVATION OF SUBJECTS INTERFERING WITH CRIME INVESTIGATION

**Maksimov Aleksandr A.  
Head of the Department of Administrative, Financial and Information Law  
of the Northern Institute (Branch) of the All-Russian State University  
of Justice (RLA of the Ministry of Justice of Russia)  
PhD (Law)**

The article focuses on the development and implementation of new, more modern approaches to the problem of countering the investigation of crimes. On the basis of the concepts existing in modern legal science, a list of types of subjects to counter the investigation of crimes and their general classification is formulated. A distinction is made between the concept of countering the investigation of crime and concealing a crime.

Based on the list of subjects formed, their classification is proposed based on the motivation to counter the investigation of crimes. There is a high role of the emotional side of this motivation.

**Keywords:** investigation of crimes, counteraction to investigation of crimes, concealment of crimes, subjects of counteraction to investigation of crimes, motive of counteraction to investigation of crimes.